
شهروند| سخنگوی ش��ورای نگهبان در نخستین 
واکنش به رد ط��رح مصوب مجلس موس��وم به طرح 
افزایش اختیارات وزیر دادگس��تری به تس��نیم گفته 
اس��ت: ش��ورا نظراتش را در مورد بنده��ای اختلافی 
طرح دوفوریتی وظایف و اختیارات وزیر دادگس��تری 
به مجلس ارس��ال کرده است و ما منتظریم ببینیم که 
مجلس آن را تغییر می دهد یا این که به مجمع تشخیص 

ارسال می شود.
نجات الله ابراهیمی��ان، همچنین درب��اره جزییات 
ایرادات ش��ورای نگهبان نس��بت به ط��رح دوفوریتی 
نحوه اجرای قس��متی از اصل 160 قانون اساسی که به 
اختیارات و وظایف وزیر دادگستری دلالت دارد، گفت: 
مصوبه مجلس در این طرح، این گونه مقرر کرده بود که 
در مورد مسائل مربوط به قوه قضائیه از وزیر دادگستری 
سوال شود، اما برداشت اعضای شورای نگهبان این است 

که سوال باید از حیطه وظایف وزیر دادگستری باشد.
سخنگوی ش��ورای نگهبان با بیان این که طبق اصل 
160 قانون اساس��ی، وزیر دادگس��تری، وظیفه ای جز 
ارتباط دادن قوه قضائیه با سایر قوا ندارد، تصریح کرد: بر 
این اساس مجلس می تواند در حیطه وظایف ارتباطی 

وزیر دادگستری از او سوال کند.
ابراهیمیان با تأکید بر این که مسائل قوه قضائیه خیلی 
عام بوده و ممکن است شامل مسائل داخلی، مدیریت، 
پرونده ها، رس��یدگی ها و این طور موارد ش��ود، اظهار 
داشت: با توجه به این که وزیر دادگستری در این زمینه 
مسئولیتی ندارد، بنابراین مجلس هم نمی تواند در این 
حیطه از او سوالاتی داش��ته باشد و شورای نگهبان نیز 
وقوع چنین امری را تجاوز از حدود مقرر اصل 160 قانون 

اساسی تلقی کرده است.
وی با بیان این که شورای نگهبان ایرادات دیگری به 
این طرح دوفوریتی وارد کرده که از جمله آنها می توان 
به انتخاب وزی��ر دادگس��تری از می��ان حقوقدانان یا 
غیرحقوقدانان اشاره کرد، تصریح کرد: به عنوان مثال، در 
ماده یک این طرح، رئیس قوه قضائیه به این محدود شده 
بود که وزیر دادگس��تری را از بین حقوقدانان به دولت 
معرفی کن��د، در صورتی که قانون اساس��ی به صورت 
مطلق و بدون قید، مقرر کرده که وزیر دادگستری لزوما 

می تواند حقوقدان نباشد.

سخنگوی شورای نگهبان همچنین به یکی دیگر از 
ایرادات این شورا به طرح دوفوریتی وظایف و اختیارات 
وزیر دادگستری اشاره و خاطرنشان کرد: یکی دیگر از 
مواردی که شورای نگهبان در این طرح دوفوریتی به آن 
ایراد وارد کرده مربوط به دفاع از طرح ها و لوایح توس��ط 
وزیر دادگستری در مجلس است که بر این اساس دفاع 
از طرح ها و لوایح از حیث یک امر ارتباطی به عهده وزیر 
دادگستری قرار داده ش��ده، اما در عین  حال مقرر شده 
بود که رئیس قوه قضائیه بتواند با نماینده اش از طرح ها 
و لوایح دفاع کند که این موضوع را نیز ش��ورای نگهبان 

خلاف قانون اساسی می داند، زیرا فرستادن نماینده از 
سوی رئیس قوه قضائیه امری ارتباطی بوده و این ارتباط 

صرفا در صلاحیت وزیر دادگستری است.
ابراهیمی��ان در پایان خاطرنش��ان کرد: ای��ن موارد 
عمده ایرادات شورای نگهبان نسبت به طرح دوفوریتی 
اختیارات و وظایف وزیر دادگس��تری ب��ود که ما آنها را 
به مجلس شورای اس��لامی اعلام کرده ایم و منتظریم 
ببینیم ک��ه آن را تغیی��ر می دهد یا این ک��ه به مجمع 

تشخیص مصلحت نظام ارسال می شود.
ای��ن در حالی اس��ت ک��ه محم��د دهق��ان، عضو 
هیأت رئیسه مجلس روز گذشته در گفت وگو با تسنیم 
گفته بود: از لحاظ عملی معن��ا ندارد که مجلس نتواند 
در مس��ائل اجرایی کشور نظارت و س��وال کند، ضمن 
این که درست نیست نمایندگان در مورد مسائل اجرایی 
قوه قضائیه حق ورود نداش��ته باش��ند. به طور مثال در  
س��ال جاری که مجلس 800 میلیارد تومان به بودجه 
قوه قضائیه اضافه می کند اگر نماینده ای س��وال داشت 
این افزایش بودجه چطور هزینه شده باید بتواند جواب 
خود را بگیرد. محمدعلی اس��فنانی، عضو کمیسیون 
حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی نیز روز گذشته 
در گفت وگو با »شهروند« درباره رد مصوبه مجلس در 
شورای نگهبان با بیان این که به احتمال زیاد مجلس بر 
طرح مصوب خود تأکید می کند، گفت: بعید است طرح 
به کمیسیون بازگردد زیرا مطالعات کافی در مورد این 
طرح انجام شده و به احتمال زیاد با اصرار مجلس طرح به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام می رود که در آن مرحله 

نیز امیدواریم مجمع با تصویب طرح موافقت کند.

گپروی خط خبر

سخنگوی شورای نگهبان مطرح کرد

تشریح جزییات ایرادات طرح دوفوریتی مجلس 
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 بررسی همایش ملی اعتدال
 در گفت و گو با احمد پورنجاتی: 

 غیراعتدالیون باید به مثابه
 ناهنجارها شناخته شوند

پورنجان��ی،  احم��د 
در  سیاس��ی  تحلیلگ��ر 
گفت وگوی��ی ب��ا روزنامه 
»شهروند« از همایش ملی 
اعتدال و دستاوردهای آن 
در عرصه عمل گفت. احمد 
پورنجاتی معتقد است که این همایش ها مجموعه 
فرصت هایی ب��رای تبیین اعت��دال در جامعه را 
فراهم می کند که ب��ا در نظر گرفتن ویژگی های 

آن، نمی توان از دستاورهای عملی آن غافل شد. 
   همایش�ی را ک�ه هفته گذش�ته با نام 
اعتدال برگزار شد که اتفاقا شما هم حضور 
داش�تید چطور دیدید؟ یعنی نظر شما در 

مجموع درباره همایش چیست؟
این همایش نقطه پایان یک فرآیند طولانی تری 
بود که از ماه ها قبل به ابتکار مس��ئولان ش��کل 
گرفته بود که من در تمام جلس��ات نبودم. اما به 
نوعی مباحث نظری پیرام��ون موضوع اعتدال و 
بنیان های اندیشه و پیامدها و آثار این عنوان که 
بعضی به عنوان گفتمان ی��اد می کنند و برخی 
هم به عنوان روش ی��اد می کنند در رویکردهای 
اجتماع��ی تأثیرگذار اس��ت. م��ن پرداختن به 
این موضوع و موضوعاتی از این دس��ت را خوب 
می دانم چون موجب توجه جامعه به رویکردهای 

عقلانی تر در رفتار فردی مثبت می شود. 
   ع�اوه ب�ر مطلبی ک�ه گفتی�د، فکر 
می کنید این همایش ها چه تأثیری هم در 

عرصه عمل خواهد داشت؟
تبدیل فضیلت های اخلاقی و باورهای خوب 
به هنجاره��ای اجتماعی، ی��ک فرآیند طولانی 
را می طلب��د. انتظ��اری ک��ه از ای��ن همایش یا 
همایش های دیگر و کتاب و مقال��ه می رود این 
نباید باش��د ک��ه دگرگونی ملموس و س��ریعی 
اتفاق بیفتد و انتظار معقولی هم نیس��ت. ولی به 
اقتضای این که خاستگاه ملموس تر این واژه که 
در مقتضیات امروز جامعه ما معطوف است، جا 
بیفتد، بد نیست. ضمن این که می ش��ود از این 
همایش ها به عنوان یک فرصت استفاده کرد؛ از 
این نظر که درک مش��ابهی از این مقوله با طرح 
این موض��وع در حوزه های نظری، ایجاد ش��ود. 
چراکه در م��ورد واژه ها و اصطلاحات خوب، گاه، 
برداشت های متفاوتی از این مسأله وجود داشته 

است. 
   بنابرای�ن ش�ما معتقدی�د ک�ه ای�ن 
همایش ها دستاورد عملی دارد. می شود به 

چند دستاورد عملی آن اشاره کنید
اگر اعت��دال به عنوان هنجار نهادینه ش��ده در 
ضمیر جامعه نهادینه شود و پایدار بماند باید دو 
ویژگی داشته باشد اگر نباشد هم تضمینی نیست.

ویژگ��ی اول این که باید احس��اس مطلوبیت 
و سودمندی داشته باش��د. به لحاظ عقلانی هر 
انس��ان واجد عقل و آگاهی اگر احساس کند که 
صفتی هم برای خودش و ه��م برای جامعه اش 
س��ودمند اس��ت و به صورت ملم��وس و قابل 
سنجش سودمند است دلیلی ندارد به آن توجه 
نکند. یعنی جامعه باید احساس کند که از رهگذر 
اعتدال چیزی نصیبش می شود. منظور هم لزوما 
مادی نیست بلکه منظور سبک زندگی مطلوب تر 

و موجه تر است.
ویژگی دوم که در طرح این معقوله باید به آن 
توجه شود این که تبدیل به نوعی تابلوی تبلیغاتی 
برای صرفا جلب افکار عمومی نباشد. به نوعی ابزار 
دکوری نشود.  به خاطر این که گاه بعضی از شعارها 
متأسفانه، جای آن که به صورت عملی تغییری 
در روند زندگی ایجاد کنند تبدیل به ابزاری برای 
نوعی ویژه خواری و رانت خواری می شوند. مثلا 
این که من انقلابی هس��تم یا من ارزشی هستم. 

نباید اینها به دکان سیاسی تبدیل شوند.
 پس ع��لاوه بر ویژگی س��ودمندی باید نوعی 
احساس ضرورت و اهمیت وجودی و فلسفی در 
جامعه احساس شود به گونه ای که این قدر آن در 
جامعه نهادینه شود که اگر به کسی بگویند که شما 
کار ناروایی کردی یا شخصیت ناشایستی داری، 
بگویند که شما غیرمعتدل و افراطی هستید. یعنی 
غیراعتدالیون به مثابه ناهنجارها شناخته شوند . 
این از کجا آغاز می شود؟ سرچشمه های آن این 
است که جامعه به اعتبار این که خودش کنشگر 
است برای این که هر ویژگی در آن نهادینه شود، 

نگاه محاسبه گرانه ای دارد.
   چطور می توان دستاوردهای اعتدال را 

در جامعه محقق کرد؟
 اگر بخواهیم در رفتار دستگاه های مختلف، 
اعتدال برقرار باش��د و به عنوان رفتاری در ما 
جنبه نهادینه پیدا کند لازمه آن این است که 
این ویژگی از سوی مدیران امور قانون گذاری 
و اج��را و در روابط و مناس��بات حفظ ش��ود. 
مرجع دوم تحق��ق اعتدال از طریق گروه های 
مرج��ع اجتماع��ی در جامع��ه اس��ت، یعنی 
اصحاب فکر، اندیش��ه و نخبگان و کسانی که 
مورد احترام جامعه هستند باید ادبیات، رفتار 
و داوری ش��ان نس��بت به موضوعات اعتدالی 
باش��د و از دایره اعتدال خارج نشود و اینطور 
القا نش��ود که هرچه تندتر بهتر. در شرایطی 
که جامع��ه احس��اس می کند ک��ه برخی از 
مراج��ع اجتماع��ی اینطور الق��ا می کنند که 
هرچه تندت��ر، ارزش��مندتر و انقلابی تر نباید 
نقش آموزش و پرورش در پرورش نسل های 
نوخواسته و از آن گذش��ته حوزه رسانه های 

جمعی نادیده گرفت. 

 تأکید سیدحسن خمینی
  بر استفاده از نسل اول انقلاب

 در شناخت شخصیت امام)س(
یادگار امام گفت: اگر از نس��ل اول انقلاب که در 
صحنه بودند و هنوز موجودند استفاده نشود دست 
ما از یکی از منابع مهم اجتهاد در دیدگاه های امام 

خالی می شود.
جم��اران،  خب��ری  پای��گاه  گ��زارش  ب��ه 
حجت الاسلام والمس��لمین سیدحسن خمینی 
در دی��دار با مدی��ران مرکز فرهنگی دانش��گاهی 
امام خمینی و انقلاب اسلامی دانشگاه آزاد اسلامی، 
اظهار کرد: درجهت ترویج آرمان های امام مصوبات 
دیگری هم در کش��ور مانند آنچ��ه در برنامه های 
گوناگون توسعه تصویب شده بود وجود داشت که 
در دست انداز کش وقوس های سیاسی باقی ماند و 

فراموش شد که امام فراتر از این بحث هاست.
سیدحسن خمینی در پایان سخنان خود با بیان 
این که ما در مواجهه ب��ا امام با دو نوع قضیه مواجه 
هس��تیم، اظهار داشت: یکسری قضایای حقیقیه 
و گروه دیگر خارجیه هس��تند؛ قضایای حقیقیه 
مربوط به افق فلسفه و مکتب است و حقیقت آن 
بر پارادوکسیکال یا نبودن استوار است. اما قضایای 
خارجیه مربوط به تاریخ است و تاریخ اجرای یک 
فلسفه و مکتب است؛ صحت یا سقم آن یک بحث 
خارج��ی و تطابق با خارج اس��ت. در قضایای اول 
ملاک تطابق با نفس الامر است و در قضایای دسته 
دوم، ملاک تطابق با خارج اس��ت. این دو را باید از 
هم جدا کرد و تلاش فقهای شیعه در طول تاریخ، 
مجزا کردن این دو از هم بوده اس��ت. این کار باید 
به صورت یک کار جدی صورت گیرد و اگر از نسل 
اول انقلاب که در صحنه بودن��د و هنوز موجودند 
استفاده نشود دست ما از یکی از منابع مهم اجتهاد 
در دیدگاه های امام خالی می شود. در دوره کنونی 
که اگر مشابهت س��ازی تاریخ کنیم، دوره صحابه 
است باید از این منبع اس��تفاده شود تا کار به دوره 

تابعین نرسد.

غنچه قوامی آزاد شد
روز گذش��ته برخی منابع از آزادی غنچه قوامی 
خبر دادند. چنانکه سایت فرارو نوشته، گفته شده 
مبلغ وثیقه برای آزادی موقت او صد میلیون تومان 
تعیین شده است. پیش از این سوسن مشتاقیان، 
مادر غنچه قوامی، گفته بود دخترش به یک سال 
حبس تعزیری محکوم شده و برای دو سال از ایران 

ممنوع الخروج شده است.

 در دیدار آیت الله آملی لاریجانی
 و رئیس قوه قضائیه قطر مطرح شد

آی��ت الله آملی لاریجانی رئیس ق��وه قضائیه در 
دیدار با علی بن الفطیس المری رئیس قوه قضائیه 
قطر بر گسترش مناسبات حقوقی میان کشورهای 
اس��لامی تأکید کرد و گفت: تحکیم مناس��بات 
حقوق��ی و قضایی ای��ران و قط��ر می تواند زمینه 
مناسبی در گس��ترش روابط حقوقی کشورهای 
اسلامی و تشکیل اتحادیه حقوقی - قضایی جهان 

اسلام شود.
ب��ه گ��زارش خبرگ��زاری می��زان، آی��ت الله 
آملی لاریجانی تأکید کرد: موضوع حقوق بشر باید 
به صورت علمی و آکادمیک از سوی اندیشمندان 
کشورهای اسلامی پیگیری و پاسخ های مناسبی به 

هجمه های غربی داده شود.

سوال از وزیر اطلاعات  تقدیم 
هیأت رئیسه شد 

سوال نماینده مش��هد از وزیر اطلاعات در مورد 
انتشار گزارشی منتسب به رئیس جمهوری علیه 
یکی از نهادهای امنیتی در رسانه های ضد انقلاب 

به هیأت رئیسه مجلس تقدیم شد.
ب��ه گ��زارش مه��ر، در مت��ن س��وال ج��واد 
کریمی قدوس��ی از وزی��ر اطلاعات آمده اس��ت: 
همان طور که مس��تحضرید چن��دی پیش یکی 
از پایگاه ه��ای خبری ضد انقلاب اقدام به انتش��ار 
گزارشی منتسب به رئیس جمهوری کرد که علیه 
یکی از نهادهای امنیتی کشور تهیه شده بود.  این 
س��وال به امضای 14 نفر از نماین��دگان مجلس 

رسیده است.

 امروز فتنه در دست عده ای
 کاسبی شده است

نطق روز گذشته نماینده بناب در صحن علنی 
مجلس شورای اسلامی اعتراض مهرداد بذرپاش را 
به دنبال داشت.  به گزارش ایسنا،  محمد باقری بناب 
در نطق خود  با بیان اینکه امروز فتنه در دست عده 
ای وسیله ای برای کاسبی ش��ده است خطاب به 
نمایندگان تهران گفته بود تعارف را کنار بگذارید 
و از همکاران خودم به ویژه نمایندگان محترم شهر 
تهران سوال می کنم سرتان سلامت، بلا به دور، اما 
اگر خدایی ناکرده چنین اتفاقی برای شما رخ دهد 
می توانید بگویید چند  درصد از حاضران در مراسم 
تش��ییع این خواننده پاپ در مراس��متان شرکت 
می کردند. مگر نه این است که خیل عظیم جوانان 
حاضر در این مراس��م موکلانتان هستند و شما به 
واسطه رأی آنها به مجلس آمدید؟ آری کمی تأمل 
کنیم تا بفهمیم کجای کار دچار اش��کال اس��ت. 
مه��رداد بذرپاش در واکنش ب��ه نطق باقری بناب 
گفت: به نظرم این اظهارات در شأن مجلس نیست، 
ما نمایندگان خود را خادم مردم دانسته و هیچ گاه 
افتخار نکردیم که در تشییع جنازه مان آدم زیاد یا 
کم بیاید. همه ما برای این مردم زحمت می کشیم.  

وزیر اطلاعاتسیاست مجازی

1- معصومه ابتکار مع��اون رئیس جمهوری و 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در صفحه 
شخصی اش در توییتر مطلبی را به نقل از رئیس 
کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، بازنشر 
کرد. در ای��ن مطلب آمده اس��ت: »مروی: بنزین 
وارداتی پاک است؛ واردات بنزین ارزان تر از تولید 
آن در پتروشیمی هاست.« در هفته های گذشته 
برخی حملات از سوی برخی جریان های سیاسی 
و رس��انه ای به دول��ت و آلودگی های هوا ش��کل 
گرفته بود مبن��ی بر این که بنزین ه��ای وارداتی 
از بنزین های پتروش��یمی  آلوده تر اس��ت. برخی 
از رسانه ها نیز نس��بت آلودگی هوا با بنزین های 

وارداتی را مطرح کرده بودند.
 2- س��ایت دولت به��ار، نزدیک ب��ه محمود 
احمدی نژاد روز گذش��ته مطلب وی��ژه خود را به 
مذاکرات هس��ته ای اختص��اص داد و در مطلبی 
با عنوان »در انتظار سوم آذر« این سوال را مطرح 
کرد که تمدید مذاکرات به نفع کدام یک از طرفین 
مذاکره کننده خواهد بود و کدام یک سود بیشتری 
خواهند برد؟ نویسنده این مطلب اینگونه پاسخ 
می دهد: »امر مسلم این اس��ت که طرف غربی از 

وضع موج��ود به هیچ وجه ناراضی نیس��ت و چه 
بس��ا به تمدید مذاکرات هم تمایل داشته باشد، 
زیرا عملکرد غرب در گذشته، اثبات می کند که از 
تحریم ها و مسأله غنی سازی، به عنوان اهرم فشار بر 

کشورمان استفاده می شود.«
3- سیدحسین خمینی در صفحه شخصی اش 
در فیسبوک روز گذش��ته حدیثی از امام علی را 
منتشر کرد:  »با دوس��تت آرام بیا، بسا که روزی 
دشمنت شود، و با دشمنت آرام بیا، بسا که روزی 

دوستت شود.«
4- شهیندخت مولاوردی معاون رئیس جمهوری 
در ام��ور زنان و خانواده در صفحه ش��خصی اش در 
توییتر خود از ارسال پیش نویس سند اشتغال  پایدار 
زنان برای کار شناسان و پژوهشگران برای گرفتن 
نظرات آنها خبر داده است تا به گفته مولاوردی، این 
پیش نویس پس از جمع بندی به شورایعالی اشتغال 
فرستاده شود. البته مولاوردی در توییت دیگری که 
بلافاصله بعد از این توییت منتشر کرده، نوشته است: 
»گروه هدف در این س��ند دو گروه زنان  سرپرست  
خانوار و دخت��ران فارغ التحصیل دانش��گاهی در 

مناطق محروم هستند.«

وزی��ر اطلاع��ات روز گذش��ته در نشس��ت 
ش��ورای اداری استان خوزس��تان در اهواز گفت: 
مجموعه دولت و وزارت اطلاعات زمینه هرگونه 
سرمایه گذاری اقتصادی را برای بخش خصوصی 
براس��اس قانون فراهم می کند تا امنیت پایدار در 

کشور حاصل شود.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی وزارت اطلاعات، 
حجت الاسلام سیدمحمود علوی در اهواز گفته 
است: وزارت اطلاعات همچون گذشته براساس 
ش��رع مقدس و رعایت اخلاق اس��لامی و قوانین 
جمهوری اسلامی ایران و رهنمودهای رهبر معظم 

انقلاب کارش را با قوت و درایت انجام می دهد.
وزیر اطلاعات خاطرنش��ان کرد: برای استمرار 
امنیت پایدار توام با نشاط و سرور و حفظ مصالح 
نظام و کش��ور، ملاحظه هیچ ک��س و گروهی را 

نمی کنیم.
علوی تصریح کرد: کسانی که بخواهند امنیت 
جامعه را که به برکت خون شهدا و فداکاری های 
مخلصانه مردم انقلابی ایران اسلامی حاصل شده 
هدف قرار دهند یا آن را مخدوش کنند توس��ط 
این وزارت با آنان برخورد قانونی می ش��ود ولی در 

برخوردها از دایره اخلاق و قانون خارج نخواهد شد.
علوی گفت: هرچه بیشتر به جامعه و مردم بها و 
شخصیت بدهیم هم امنیت در لایه های مختلف 
تعمیق می یابد و هم این امنیت با کمترین هزینه 

حاصل و تولید می شود.
وزیر اطلاعات افزود: آنچه مهم است آن است که 
همه باید امنیت کشور را محترم بشمارند و وزارت 
اطلاعات را در انجام وظای��ف قانونی خود کمک 
کنند. علوی همدلی، هم افزای��ی و اتحاد و   به هم 
پیوستگی همه نیروهای خدوم و وفادار به انقلاب 
و رهبری را در تعمیق امنیت پایدار کشور موثر و 
راهگش��ا توصیف کرد و گفت: با وجود ناامنی در 
کشورهای همجوار خداوند را شاکریم که مردم ما 
قدر امنیت توأم با آرامش و نشاط را در کشور خود 
دانس��ته و خود را در این امنیت که از نعمت های 

الهی است سهیم و شریک می دانند.
علوی مش��ارکت جویی آحاد م��ردم در امنیت 
را حایزاهمیت دانس��ت و افرود: اگر ش��خصیت 
افراد جامعه را محترم بدانیم نه تنها ناامنی توسط 
آنها به وجود نمی آید بلک��ه آنان مدافع امنیت نیز 

می شوند.

در برخورد با متخلفان از دایره اخلاق و قانون خارج نمی شویمحضور فعال معاونان رئیس جمهوری در شبکه های اجتماعی

شهروند| روز گذشته پیش از اعلام نتایج نهایی 
مذاکرات فشرده میان ایران و 1+5 علی لاریجانی در 
جلسه غیرعلنی عصر مجلس از روند مثبت مذاکرات 
در وین خبر داد. چنان که عابد فتاحی نماینده ارومیه 
به ایسنا گفته است لاریجانی  از نمایندگان خواسته 
تا در اعلام مواضع خود نس��بت ب��ه مذاکرات دقت 
بیشتری داشته باشند. کمال الدین پیرموذن نماینده 
مردم اردبیل نیز با بیان این که لاریجانی درخصوص 
توافقات نسبی در وین صحبت و ابراز امیدواری کرد 
که اهداف جمهوری اسلامی ایران در این مذاکرات 
به بار خواهد نشست به ایسنا گفت: رئیس مجلس 
در این جلس��ه مطرح کرد که اگر امشب اکثر قریب 
به اتف��اق اهداف ایران��ی در مذاکرات محقق ش��ود 

معجزه ای رخ داده است.  
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده رشت در 
مجلس شورای اسلامی نیز درباره جلسه غیرعلنی 

مجلس و اظه��ارات علی لاریجانی در این جلس��ه 
به »ش��هروند« گفت: آقای لاریجانی درباره فضای 
مذاکرات صحبت کرد و آنچه ایش��ان گفت اجمالاً 
این است که مواضع سرس��ختانه غربی ها شکسته 
شده و الان به نقطه ای رسیده اند که بخش اعظمی 
از مطالبات ما را قبول دارن��د. جعفرزاده ایمن آبادی 
درعین حال تصریح کرد: موضوع این است که ممکن 
است فرصتی برای رس��یدن به توافق در این دور از 
مذاکرات به وجود نیاید زیرا وقت کشی که غربی ها 
پیش از این انجام داده اند باعث شده زمان کافی برای 
رس��یدن به توافق جامع در این دور از دست برود. او 
همچنین درباره اعتراض برخی از نمایندگان مجلس 
به این که تی��م مذاکره کننده مجل��س را در جریان 
مشروح مذاکرات نمی گذارد نیز با بیان این که نیازی 
به این کار نیست، اظهار کرد: مجلس قرار نیست در 
جریان باشد چون اولاً شورایعالی امنیت ملی پیگیر 

موضوع است و ثانیاً موضوع هنگامی به مجلس ارجاع 
می ش��ود که بحث یک قرارداد بین المللی در میان 
باش��د وگرنه مش��روح مذاکرات ارتباطی با مجلس 

ندارد.
 تیم مذاکره کننده هسته ای

 به موفقیت هایی دست یافته و خواهد یافت
همچنین نایب رئیس اول کمیسیون اقتصادی 
مجلس با بیان این که به نظر می رسد، خبرهای 
خوب��ی از مذاکرات با گ��روه 1+5 دریافت کنیم، 
افزود: ما منتظر دو دستاورد لغو یا تعلیق تحریم ها 
هس��تیم که لغو، حالت مطلوب است اما تعلیق 
ی��ک موفقیت حداقل��ی و به این معناس��ت که 
ایران بخش عم��ده ای از نظرات خ��ود را اثبات و 
مذاکرات را به خوبی مدیریت کرده اس��ت. ابوذر 
ندیمی عصر یکش��نبه در گفت وگو با ایرنا افزود: 
در مجموع تیم مذاکره کننده تاکنون توانس��ته 

مباحث مرب��وط به تنش زدایی و مس��ائل حوزه 
سیاس��ت خارجی را به نحو مطلوب پیش ببرد 
که یک موفقیت اولیه است و امیدواریم موفقیت 
میانی در تعلیق و پایانی در لغو را ش��اهد باشیم. 
وی با اش��اره به آن که باید به پیشرفت مذاکرات 
امیدوار باش��یم، افزود: در باب تعلیق، اگر بتوانیم 
زمان بیش��تری بخریم، موفقیت قطعی خواهد 
بود و نباید نسبت به اصل موفقیت تردید کنیم اما 
 میزان موفقیت ما بیشتر متوجه لغو تحریم هاست.

این نماینده مجل��س، موفقی��ت در مذاکرات را 
دارای آثار مثبت ازجمله آزاد ش��دن دارایی های 
بلوکه شده کشور، رفع موانع در تعاملات اقتصادی، 
بیم��ه ای، بانک��ی و...، آزاد ش��دن قرارداده��ای 
نفتی که به دلیل تحریم ها تعلیق ش��ده و جلب 
سرمایه گذاری های خارجی در همه بخش های 

اقتصادی عنوان کرد.

نشست غیرعلنی مجلس یک روز پیش از پایان مذاکرات

لاریجانی از شکسته شدن مواضع سرسختانه غربی ها خبر داد

گزارش

ش�هروند| پنجمین گزینه حس��ن روحانی برای 
وزارت عل��وم در حالی روز چهارش��نبه برای گرفتن 
رأی اعتم��اد ب��ه مجلس م��ی رود که نظ��ر اکثریت 
مجلس نسبت به او مثبت اس��ت. نمایندگانی که در 
گزینه های قبلی رئیس جمهوری برای این وزارتخانه از 
مخالفان اصلی به شمار می رفتند حالا موافقت صریح 
یا ضمنی خود را اعلام کرده اند. فرهادی روز گذش��ته 
در کمیس��یون آموزش مجلس حضور پی��دا کرد و با 
نمایندگان از برنامه هایش گفت و به سوالات آنها پاسخ 
گفت. قاسم جعفری، سخنگوی کمیسیون آموزش 
مجلس بعد از این جلسه به فارس گفت: فرهادی اعلام 
کرد من در  سال 88 در بحث تهیه برنامه های بهداشت 
و درمان میرحسین موسوی بودم، اما پس از آن هیچ 
دخالتی در امور نداش��تم و هیچ نامه ای را امضا نکردم 
و نامه ای هم که نام من پ��ای آن آمده بنده آن را امضا 

نکردم و بنده این کار را تقبیح می کنم. 

سخنگوی کمیس��یون آموزش مجلس همچنین 
بیان داش��ت: کمیس��یون آموزش مجلس موافقت 
مشروط خود را با وزارت محمد فرهادی اعلام می کند و 
چنانچه وی به قول های خود عمل کند، مخالفتی با وی 
نخواهد داشت.  رئیس کمیسیون اصل 90 هم با اشاره 
به دیدارش با وزیر پیش��نهادی علوم گفت: فرهادی 
امضاي هرگونه نامه در حوادث  سال 88 را تکذیب کرد 

و گفت افرادی نام وی را پای نامه آورده بودند.
محمدعلی پورمختار در گفت وگو با مهر درخصوص 
وزیر پیشنهادی علوم گفت: س��ابقه مدیریت وی در 

وزارت علوم و وزارت بهداشت قابل قبول است.
نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: البته باید سوابق سیاسی ایشان نیز 
بررسی شود. منصور حقیقت پور درباره رویکرد مثبت 
مجلس به محمد فرهادی گزین��ه جدید وزارت علوم 
گفت: سال های طولانی ایشان وزیر این مملکت بوده 

و در سطح بالایی مدیریت کرده است. آقای فرهادی 
را به عنوان یک فرد حرفه ای می شناس��ند نه به عنوان 
ی��ک فرد سیاس��ی. به گ��زارش آفت��اب نایب رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاس��ت خارجی مجلس 
با بیان این که فرهادی حاش��یه ای نداشته چه زمانی 
که دارای مس��ئولیت بوده و چه زمانی که مسئولیت 
نداشته، گفت: چهارشنبه گذشته فرصتی پیش آمد تا 
با تمام جریان های سیاسی حاضر در مجلس مختصری 
صحبت کنم، نظرم این است که ایشان در کمترین حد 
170 تا 180 رأی به دس��ت می آورد. نماینده اردبیل 
ادامه داد: سناریوهای مختلفی مطرح بود و یکی از آنها 
این بود که رئیس جمهوری حکم حکومتی می گیرد. 
به نظر من تا زمانی که مملک��ت را می توان مدیریت 
کرد چرا بای��د حکم حکومت��ی و حکم ثانویه گرفت. 
س��رعت عمل دولت جای تش��کر دارد و مطمئن هم 
باش��ید که از ظرفیت خوبی در مجلس برای این کار 
استفاده خواهد شد. غلامرضا مصباحی مقدم نماینده 
مردم تهران هم در این مورد گفته اس��ت: وزارت علوم 

به دلیل جایگاه بالا و ارتب��اط و نقش غیرقابل انکاری 
که در تربیت نیروهای متخصص و پیشرفت و توسعه 
علمی کشور دارد از اهمیت بیشتری برخوردار بوده و 
طبیعی است که نمایندگان مجلس برای انتخاب وزیر 

حساسیت بیشتری داشته باشند.
به گزارش فارس نماینده مردم تهران در مورد این که 
آیا گزینه جدی��د دولت برای تصدی ای��ن وزارتخانه 
بالاخره موفق به اخذ رأی اعتماد می شود، گفت: من 
دیدگاه خ��ود را دارم و نمی توانم در م��ورد نظر تمام 

مجلس صحبت کنم.

پس از جلسه نمایندگان با وزیر پیشنهادی علوم
مجلس از محمد فرهادي استقبال مي کند


